
زبان مان را پس نگیریم
رابطه مان را از دست می دهیم

در سال هاي اخير، واژه هايي مثل »پارتنر«، »شريك جنسي«، »ازدواج 
س��فيد« و »رابط��ه آزاد«، آرام آرام جاي مفاهيمي مثل »همس��ر«، 
»خانواده« و »ازدواج« را گرفته اند. اين تغيير واژه ها، در ظاهر ممكن 
اس��ت فقط يك نوس��ازي زباني به نظر آيد اما در واقع، نشان دهنده  
تغييري عميق در ارزش گذاري فرهنگي و رابطه اي ماست. همانطور 
كه متخصصان زبان شناسي و جامعه شناس��ان مي گويند، زبان صرفاً 
ابزاري براي انتقال نيست؛ بلكه يك موجوديت پوياست كه دائماً توسط 
افرادي كه از آن استفاده مي كنند و جوامعي كه در آن زندگي مي كنند، 

شكل مي گيرد و واقعيت را خلق مي كند. 
در فضاي رسانه اي و گفتمان هاي فرهنگ غربي، كم كم واژه  »پارتنر« 
همه چيز را در خودش بلعيده است: چه مجرد باشي، چه متأهل؛ چه 
متعهد، چه گذرا. پارتنر مي تواند فقط كسي باشد كه موقتاً در تخت 
شما حضور دارد؛ بدون هيچ قرارداد، پيوند يا مسئوليتي. اين وضعيت، 
به ويژه براي جوانان، تعارضات عميق فرهنگي و روان شناختي ايجاد 
مي كند؛ آنها بين انتظارات سنتي خانواده و هنجارهاي روابط آزاد در 
جامعه مدرن، درگير اس��تانداردهاي دوگانه مي شوند. حتي در ميان 
مهاجران مسلمان در كشورهاي غربي هم، پژوهش ها نشان مي دهد 
كه دينداري و هويت فرهنگي، چگونه بر نگرش ها به ازدواج و روابط 
تأثير مي گذارد و اين ش��كاف هاي فرهنگ��ي مي تواند به چالش هاي 

جدي تبديل بشوند. 
پديده »ازدواج س��فيد« كه در س��ال هاي اخير بحث هاي حقوقي و 
اجتماعي فراواني را در ايران برانگيخته، خودش نمادي از اين تهاجم 
فرهنگي و تلاش براي تحميل الگوهاي وارداتي اس��ت. در جامعه اي 
كه ازدواج رسمي يك قرارداد مقدس و تعهدآور  است، ترويج زندگي 
مشترك بدون پشتوانه قانوني و ش��رعي، تنها به افزايش آسيب هاي 
اجتماعي و رواني، به ويژه براي زنان، دامن مي زند و بنيان خانواده را 

تضعيف مي كند. 
اين تغييرات زباني، در ظاهر مدرن اما در واقع نوعي تهاجم نرم به بنيان 
فرهنگي خانواده هستند. وقتي »همسر« حذف شود، »خانواده« هم 
كم كم معناي خودش را از دس��ت مي دهد. وقتي »شريك جنسي« 
جايگزين »يار زندگي« بشود، رابطه از ارتباط و جنسيت از عشق جدا 
مي شود. واژه ها، صرفاً ابزار انتقال نيستند؛ آنها واقعيت رو مي آفرينند. 
رسانه هايي كه »پارتنر«، »بادي«، »دوست اجتماعي«، تكرار مي كنند، 
ناخواسته در حال زدودن ارزش خانواده، وفاداري و پيوندهاي معنادار 
از ذهن نسل جديد هستند. نوجوان امروز، قبل از آنكه با بدن شريك 

شود، با واژه شريك مي شود  و واژه ها، مسير ذهن را مي سازند. 
وقت آن رس��يده كه در برابر اين »تغيير خزنده معنايي«، بازانديشي 
كنيم. ما براي تعريف رابطه س��الم، نيازمند بازسازي واژگان هستيم: 
واژه هايي مثل »همس��ر«، »يار زندگي«، »وفادار« و »رفيق شريك 

سرنوشت«. 
فرهنگ ايراني– اس��لامي، رابطه جنسي را در بس��تر ازدواج، پيوند 
عاطفي پايدار و مسئوليت مشترك تعريف مي كند. در اين چارچوب، 
واژه  »همسر« فقط به معناي شريك جنسي نيست؛ بيانگر جايگاهي 
اخلاقي، قانوني، احساسي و اجتماعي اس��ت. برخلاف نگاه فرهنگ 
غربي كه گاهي مفاهيم را از بس��تر فرهنگي شان جدا مي كند و نوعي 
»براب��ري ازدواج« را به عن��وان يك الگوي جهاني مطرح مي س��ازد، 
تحقيقات گسترده اي نشان داده اند كه نهاد خانواده و ازدواج در ايران، 
ريشه هاي عميق فرهنگي، تاريخي و مذهبي دارد و هويت فرهنگي و 
انتظارات خاص از رابطه، نقش محوري در تعريف موفقيت و رضايت 
زناشويي در جامعه ما ايفا مي كند. الگوهاي خانواده در سراسر جهان 
و در طول تاري��خ، تنوع بي نظيري داش��ته اند و هم��واره تحت تأثير 
نيروهاي اجتماعي، اقتصادي و سياسي شكل گرفته اند. اين تفاوت ها 
نشان مي دهد كه تقليل روابط به »پارتنر« در واقع ناديده گرفتن اين 
پيچيدگي ها و ارزش هاي بومي  اس��ت. اگر زبان م��ان را پس نگيريم، 

رابطه مان را هم از دست خواهيم داد. 

بهمن متين پور /  دكتراي روان شناسي و پژوهشگر
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شير خشك نيس�ت! اين خلاصه تماس هايي است 
كه از س�وي مادران داراي نوزاد ش�يرخوار دريافت 
مي كنيم، البته كه بررس�ي هاي ميداني ما هم مؤيد 
اين كمبود است. ظاهراً س�ازمان غذا و دارو سهميه 
شير خشك نوزادان را از 10 تا 12 قوطي در ماه به چهار 
قوطي در ماه كاهش داده است، اما والدين براي تهيه 
همين ميزان شير خش�ك هم با مشكل مواجهند و 
ميان داروخانه هاي شهر سرگردان مي شوند. صرفنظر 
از برخي برنده�اي خاص كه كمياب ي�ا حتي ناياب 
شده اند، به طور كلي هم شير خشك در داروخانه ها 
كم اس�ت. از س�وي ديگر ماهي چهار شير خشك 
خيلي وقت ها براي شيرخوراني كه از نعمت شير مادر 
محرومند، كفايت نمي كند. علاوه بر همه اين ها، اخيراً 
سهميه شيرخش�ك نوزادان كمتر هم شده است. 

افزايش نرخ ارز، مش��كلات تأمين مواد اوليه و اختلال 
در زنجيره توزيع از جمله چالش هايي اس��ت كه ش��ير 
خشك از دس��ترس ش��يرخوارگان دور كرده است. به 
گفته متصدي يك داروخانه، برخي برندها كه يارانه اي 
بودند، ديگر نمي رسند يا به  صورت قطره چكاني توزيع 
مي شوند. در عوض، شير خشك هاي وارداتي با ارز آزاد 
در داروخانه هاي خاص موجودند، آن  هم به قيمت هايي 
سرسام آور. كمبود شير خشك در ش��رايطي است كه 
برخي از مادران به دلايلي نظير بيماري يا ضعف جسمي 
و دلايل ديگر شير كافي براي شير دادن به نوزادانشان را 
ندارند و با كاهش و كمبود شير خشك، تغذيه با شير مادر 
ترويج نمي شود. اين ماجرا در شرايط كنوني و با عنايت 
به وضعيت جمعيتي كش��ور فقط مي تواند چالش هاي 

فرزندآوري را بيشتر و بيشتر كند. 
  چالش گراني ارز و نبود نقدينگي 

مهرماه سال گذش��ته بود كه هاني تحويل زاده، رئيس 
انجمن توليدكنندگان شيرخشك و غذاي كودك، اعلام 
كرد، عدم تخصيص ارز براي واردات مواد اوليه طي شش 
ماه،  به تعطيلي برخي واحدهاي توليدي منجر ش��ده و 
ادامه اين روند مي تواند بحران را تش��ديد كند. به گفته 
وي ما ظرفيت توليد ۱۱۷ ميليون قوطي شيرخش��ك 
در سال را داريم كه اين تقريباً دو برابر نياز كشور است، 
پس مشكل اصلي نه در توليد، بلكه در تأمين ارز و مواد 
اوليه اس��ت.  بنا به تأكيد رئيس انجمن توليدكنندگان 
شيرخشك و غذاي كودك كمبود نقدينگي در بخش 
توليد براي خريد مواد اولي��ه اصلي ترين چالش در اين 
ماجراس��ت. دليل اين كمبود نقدينگي هم به تغييرات 
قيمت ارز باز مي گردد. به گونه اي ك��ه قيمت ارز براي 
شيرخشك در دو سال گذش��ته حدود هفت برابر شده 
است. در حالي كه قرار بود نقدينگي لازم به كارخانه ها 
تزريق شود تا براساس قيمت جديد بتوانند مواد اوليه را 
خريداري كنند، اما اين اتف��اق نيفتاده و درحال حاضر 

كمبود نقدينگي در اين حوزه بسيار زياد است. 

حالا هم تحوي��ل زاده تأكيد مي كند: » بازگش��ت پول 
در صنعت شيرخشك به ش��ش ماه رسيده است؛ يعني 
داروخانه ها براي پرداخت شيرخش��ك هاي تحويلي تا 
ش��ش ماه زمان نياز دارند، در مقابل واحدهاي توليدي 
بايد براي واردات مواد اوليه موردنياز، ارز دريافت كنند و 
در همين شرايط نامناسب ارزي، با موضوع قيمت گذاري 
دستوري هم مواجه هستند. بنابراين دچار كمبود منابع 
شده و نمي توانند ميزان توليد را افزايش دهند.« به گفته 
وي در ح��ال حاضر از پنج واحد توليد شيرخش��ك در 
كشور، تنها دو واحد امكان توليد تمام وقت داشته و سه 
واحد ديگر به دليل مشكل نقدينگي امكان توليد با تمام 
ظرفيت را ندارند. اين فعال اقتصادي معتقد است: » اگر 
منابعي براي اين واحدها تعيين شود، ميزان توليد افزايش 
مي يابد و مي توانيم با ذخيره سازي همزمان، در شرايط 

خاص نياز سه الي شش ماه جامعه را تأمين كنيم.«
  سهم برابر همگان نابرابري است! 

با وجود اين، س��ازمان غذا و دارو به عن��وان متولي امر 
ماجرا را به گونه اي ديگر رواي��ت مي كند! همچنان كه 
حدود ي��ك ماه پيش ب��ود كه مدي��ر كل فرآورده هاي 
طبيعي، سنتي، مكمل و شيرخشك سازمان غذا و دارو 
از اصلاح سهميه بندي شيرخشك بر اساس گروه هاي 
سني مختلف و بهره گيري از سامانه هاي هوشمند براي 
شناسايي و رصد دقيق مصرف كنندگان واقعي خبر داد.  
دكتر شهرام شعيبي، سرپرست فرآورده هاي طبيعي، 
سنتي، مكمل و شير خشك سازمان غذا و دارو با تأكيد 

بر اس��تمرار روند تأمين و توزيع شير خشك مي گويد: 
» تخصيص سهميه شير خشك نوزادان بر اساس كد ملي 
و سن انجام مي شود و ممكن است در هر نوبت مراجعه، 
تنها بخشي از سهميه ماهانه تحويل داده شود.« وي با 
اشاره به توليد شبانه روزي شير خشك هاي معمولي و 
رژيمي در كارخانه ها، وضعيت ذخاير را مطلوب ارزيابي 
كرد. ش��عيبي با تأكيد بر اصل توزي��ع عادلانه تصريح 
مي كند: »براي هر ن��وزاد در هر نوبت مراجعه، بين يك 
تا سه قوطي ش��ير خش��ك تحويل داده مي شود و اين 
محدوديت به معناي حذف سهميه كامل ماهانه نيست. 
خانواده ها مي توانن��د در مراجعات بع��دي باقي مانده 
سهميه را دريافت كنند. همچنين، توزيع شير خشك 
محدود به محل سكونت نيست و خانواده ها مي توانند از 
داروخانه هاي منتخب در سراسر كشور شير خشك مورد 

نياز را تهيه نمايند.«
 وي با اش��اره به سامانه تأمين شير خش��ك مي افزايد: 
» اين سامانه با استفاده از كد ملي و س��ن نوزاد، امكان 
پايش س��هميه و تخصي��ص آن در طول م��اه را فراهم 
كرده است. از اين رو ممكن است در مراجعه اول بخشي 
از سهميه تحويل شود و در دفعات بعدي، مابقي آن ارائه 
شود.« شعيبي در پايان با هشدار نسبت به ذخيره سازي 
غيرضروري تأكيد مي كند: » شير خش��ك نوزادان در 
اولويت كامل نظام سلامت قرار دارد، اما انباشت خانگي 
و درخواست بيش از نياز واقعي، موجب اختلال در روند 

توزيع و تضييع حقوق ساير نوزادان مي شود.«

 وي از خانواده ها خواس��ت صرفاً بر اس��اس نياز واقعي 
مراجعه و در صورت بروز مش��كل، از طريق سامانه هاي 
شكايات معاونت غذا و دارو دانش��گاه ها و سازمان غذا و 

دارو موضوع را پيگيري كنند. 
  براي ترويج فرهنگ تغذيه با شير مادر!

پيش از اين نيز علي صفا، مدير كل فرآورده هاي طبيعي، 
سنتي، مكمل و شيرخشك سازمان غذا و دارو از اصلاح 
سهميه بندي شيرخش��ك بر اس��اس گروه هاي سني 
مختل��ف و بهره گيري از س��امانه هاي هوش��مند براي 
شناس��ايي و رصد دقيق مصرف كنن��دگان واقعي خبر 
داده بود. به گفته وي با وجود كاهش نرخ مواليد از يك 
ميليون و ۲۰۰ نوزاد در سال ۱۴۰۲ به ۹۰۰ هزار مواليد 
در س��ال ۱۴۰۳)كاهش ۱۰ درص��دي( ميزان مصرف 
شيرخشك در همين بازه زماني حدود ۵۰ درصد افزايش 

يافته كه جاي سؤال دارد؟
صفا تخصيص ارز ترجيحي براي شيرخش��ك در سال 
۱۴۰۳ را ۱۱۵ ميليون دلار عنوان كرده و گفته بود: » با 
توجه به سوء مصرف شيرخشك به خصوص در قنادي ها، 
سازمان غذا و دارو اصلاح سهميه بندي شيرخشك را در 

اولويت كاري خود قرار داد.«
از نگاه مدير كل فرآورده هاي طبيعي، سنتي، مكمل و 
شير خشك سازمان غذا و دارو با تأكيد بر اهميت ارتقاي 
فرهنگ تغذيه با شير، كنترل عرضه شير خشك نه تنها 
مزايايي همچون سلامتي براي كودك دارد، بلكه مي تواند 
نقش مؤث��ري در كاه��ش تقاضاي غيرض��روري براي 

شيرخشك ايفا كند، براي مديريت بهينه اين وضعيت، 
هم افزايي دس��تگاه هاي مرتب��ط و تصميم گيري هاي 

هماهنگ ضروري است. 
ماجراي سر درآوردن شير خش��ك نوزادان از قنادي ها 
موضوعي اس��ت كه پيش از اين نيز ه��ر  گاه اين حوزه 
با كمبود مواجه مي ش��د، از س��وي برخي مسئولان به 
عنوان يكي از دلايل كمبود شير خشك عنوان مي شد. 
اين در حالي است كه شير خشك قنادي با شير خشك 
نوزدان كاملًا متفاوت بوده و اين فرضيه اي غير منطقي 
و نادرست است. پس بايد علت واقعي ماجرا را در جاي 
ديگري جست وجو كرد. همچنان كه مصطفي جماليان، 
عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس هم ماجراي 
نقدينگي و چالش هاي زنجيره توزيع را مطرح و به نقش 
داروخانه ها در اختلال در زنجيره توزيع ش��ير خشك 
اش��اره مي كند و مي گويد: » داروخانه ها شير خشك را 
نقدي خريداري مي كنند، اما بيمه هزينه آن را با تأخير 
سه يا چهار ماهه پرداخت مي كند. اين در حالي است كه 
با س��ختگيري هاي فعلي، داروخانه ها بايد با خانواده ها 
درگير ش��وند، كارت ملي بگيرند، پاسخگو باشند و در 
نهايت هم پولش��ان را دير دريافت كنند. طبيعي است 
كه ديگر انگيزه و تمايلي به توزيع نداشته باشند.« از نگاه 
اين نماينده مجلس كاركرد سامانه تيتك در رهگيري 
محصولات دارويي و شير خشك، خواستار شفاف سازي 
وزارت بهداشت در خصوص مشكلات موجود در شبكه 
توزيع است، يعني اگر سامانه تيتك )TTAC( توانايي 
رهگيري يك فرآورده را از زمان ورود به كشور تا عرضه 
در داروخانه و حتي رسيدن به دست مصرف كننده دارد، 

بايد مشخص شود گره كار كجاست. 
اگر مشكلي در وزارت بهداشت يا سيستم توزيع وجود 
دارد، بايد رسماً اعلام شود. نمي توان همه  چيز را به گردن 
مردم انداخت و تنها با ش��عار اص��لاح فرهنگ مصرف، 

مشكل را ناديده گرفت. 
البته انگار تدابيري هم براي مديريت ش��ير خش��ك و 
افزايش آن در بازار در جريان اس��ت. همچنان كه فرود 
عسگري، رئيس كل گمرك جمهوري اسلامي ايران در 
بخشنامه اي به گمركات اجرايي كشور اعلام كرد: به منظور 
جبران كمبود نقدينگ��ي و حماي��ت از واردكنندگان 
اقلام دارويي و كالا هاي س��لامت محور، تا اطلاع ثانوي 
پذيرش ضمانت نامه بانكي براي تأمين حقوق گمركي 
اظهارنامه هاي واردات كالا هاي دارويي و سلامت محور 
شامل انواع دارو، شيرخشك، تجهيزات پزشكي و مواد 
اوليه توليد دارو به مبلغ حداقل ۱۰۰ ميليون تومان براي 

واردكنندگان بلامانع است. 
در بخشنامه معاون وزير اقتصاد و رئيس كل گمرك ايران، 
واردكنندگان  مشمول، فاقد رعايت هر گونه كف مبلغي 
براي تأمين حقوق ورودي اقلام مزبور از طريق تضمين 
بانكي خواهند ب��ود، اما بايد ديد اين بخش��نامه چقدر 

مي تواند به تعادل در بازار شير خشك كمك كند. 

پژوهشگر محيط زيست در گفت وگو با »جوان«: تأمين آب صنايع نبايد چراغ سبز جديدي براي توسعه   بي رويه باشد
دبير كارگروه ملي مخاطرات كشور در گفت وگو با »جوان«: حل بحران فرونشست، نيازمند مجموعه اي از اقدامات منسجم و سياست هاي كلان است، نه صرفاً انتقال آب از مناطق دوردست

دریا دست زاینده رود را گرفت
حالا نوبت سياست گذاري عميق تر است

پس از سال ها خشكسالي، فرونشست زمين  و سكوت 
زاين�ده رود، جري�ان آب در بس�تر خشك ش�ده  اين 
رود، نفس تازه اي به ش�هر داد؛ حالا صداي شرشر آب 
در قلب اصفه�ان نه  فقط روزهاي روش�ن گذش�ته را 
يادآوري مي كند، كه نش�اني از اميد تازه  اس�ت و شور 
و نشاط را به چهره  ش�هر بازگردانده اس�ت. البته اين 
قدم اول اس�ت. پروژه  انتق�ال آب از دري�اي عمان به 
اصفهان، نقطه  ش�روعي مهم در مقابله ب�ا بحران آب 
به حس�اب مي آيد، در ق�دم بعدي لازم اس�ت تا براي 
ماندگاري و پايداري اين س�رزندگي، سياست گذاري 
درس�ت و مش�اركت جمع�ي وج�ود داشته باش�د. 

كارشناس��ان معتقدند براي آنكه اين جريان آبي، به جاي 
تكرار چرخه هاي ناپايدار، زمينه س��از زيستي نو در فلات 
مركزي ش��ود، چند اصل حياتي بايد در دس��تور كار قرار 
گيرد؛ اول، صنايع بزرگ از اين فرصت اس��تفاده كرده و به 
 سمت تأمين مستقل آب و برق خود حركت كنند؛ يعني 
بازچرخاني پساب، بهره گيري از انرژي تجديدپذير و كاهش 
وابستگي به منابع عمومي را اجرايي كنند. و دوم خط قرمزي 
روشن در برابر توسعه صنايع جديد در كوير ترسيم شود؛ 
اينكه صنايعي كه قرار است در آينده شكل بگيرند، بايد يا در 
كنار منابع آبي پايدار مانند دريا مستقر شوند، يا از ابتدا، فكر 
استفاده از منابع آبي رودخانه را از سرشان بيرون كنند. اينها 
نه توصيه، بلكه ضرورتي  براي تضمين پايداري سرزميني و 

محيط زيستي است. 
بدون ش��ك اگر امروز زاينده رود دوباره جاري شده، تنها 
نشانه اي از آغاز راه است؛ راهي كه در ادامه آن، بايد تعادل 
بين توسعه، طبيعت و مردم برقرار شود، تا آب، براي هميشه 

جاري بماند و آينده بهتري را رقم بزند. 
 انتقالي در دل طبيعت

مهرماه ۱۴۰۱ بود كه عمليات يكي از بزرگ ترين پروژه هاي 
آبرساني كشور آغاز شد: انتقال آب از درياي عمان به استان 
اصفهان كه هدفش كاهش وابستگي صنايع به زاينده رود 
بود. اكنون با تكميل فاز اول، به گفته  اس��تاندار اصفهان، 
نخس��تين اقدام عملي براي تأمين مستقل آب صنايع به 

نتيجه رسيده است. 

مهدي جمالي ن��ژاد در اين باره 
توضي��ح داده اس��ت: »در اين 
مرحله، امكان انتقال ۷۰ ميليون 
مترمكعب آب نمك زدايي شده 
دريا )معادل كل مصرف صنايع 
بزرگ استان( به اصفهان فراهم 
شده اس��ت.  « اين آب، از طريق 
حدود ۸۰۰ كيلومتر خط انتقال، مخازن، ايستگاه هاي پمپاژ، 
شيرآلات و زيرساخت هاي مكمل، به مجموعه هاي صنعتي 
شمال و جنوب استان خواهد رس��يد. نخست پالايشگاه 
اصفهان و سپس فولاد مباركه در روزهاي آينده به اين منبع 

جديد دسترسي پيدا خواهند كرد. 
عمليات اجرايي فاز دوم اين طرح نيز در مهرماه ۱۴۰۲ با 
حضور رئيس جمهور شهيد آغاز شد و قرار بود ظرفيت انتقال 
آب را به ۴۰۰ ميليون مترمكعب در سال برساند. در صورت 
تكميل اين مرحله، علاوه بر تأمين كامل آب صنايع موجود، 
فرصت مناسبي براي كاهش فشار از سفره هاي زيرزميني و 

احياي تدريجي زاينده رود نيز فراهم خواهد شد. 
استاندار اصفهان به اين موضوع نيز اشاره كرده است: »احياي 
كامل زاينده رود، نيازمند مديري��ت چندوجهي و اجراي 
ساير طرح هاي آبي اس��تان از جمله پروژه هاي ماندگان و 

كوهرنگ۳ است.«
 لزوم خودكفايي صنايع در بحران 

در رابطه با انتقال پروژه انتقال آب از درياي عمان به اصفهان، 
صرفاً نبايد به حجم انتقال يا خطوط لوله فكر كرد. اين پروژه 
بزرگ مقي��اس، در دل خود مس��ائلي دارد ك��ه مي تواند 
محيط زيس��ت كش��ور را تحت تأثي��ر ق��رار ده��د. 
پ��درام ج��دي، پژوهش��گر 
محيط زيست، پروژه انتقال آب 
از درياي عمان به اصفهان را در 
سه بعد كليدي بررسي مي كند؛ 
مب��دأ، مس��ير  و مقص��د. او به 
»جوان« مي گوي��د: »در مبدأ 
يعني س��احل دري��اي عمان، 
فرآيند شيرين سازي آب با بازگرداندن املاح زياد، از جمله 
سديم، به دريا همراه است. گرچه درياي عمان تبادل جريان 

فعالي دارد، اما اگر ميزان نمك از آستانه  طبيعي عبور كند، 
مي توان��د چرخه زيس��ت دريايي را مخت��ل كن��د؛ از 
فيتوپلانكتون ها گرفته تا ماهي ها و موجودات ريز دريايي كه 

پايه  اكوسيستم هستند.«
در مسير انتقال، با گودبرداري هاي وسيع و عبور لوله ها از 
اراضي دشتي، مرتعي و كوهستاني، تهديداتي متوجه خاك، 
پوشش طبيعي و تعادل اكولوژيك شده كه اين پژوهشگر 
حوزه محيط زيست خواستار نظارت سختگيرانه بر عملكرد 

پيمانكاران است. 
اما شايد مهم ترين هشدار، مربوط به مقصد پروژه باشد؛ جايي 
كه اگر سياست گذاري صحيح نباشد، تأمين آب مي تواند به 
جاي احياي زاينده رود، مشوق توس��عه  بيشتر صنايع در 
كوير ش��ود. جدي در اين رابطه صراحتاً مي گويد: »تأمين 
آب صنايع نبايد چراغ س��بز جديدي براي توسعه بي رويه 
باشد. اين چرخه  معيوب باعث افزايش تنش هاي اجتماعي 

و بحران هاي محيط زيستي تازه خواهد شد.«
نكته  مهم در تحليل اين پروژه، تفكيك آب شرب و صنعتي 
است. آب منتقل شده از درياي عمان از نظر كيفيت، مناسب 
صنايع است و نيازمند تصفيه بيشتري براي مصرف انساني. 
كارشناس��ان مانند جدي بر اين تفاوت تأكيد مي كنند تا 
شبهاتي درباره انتقال آب از زاينده رود به يزد رفع شود: »آب 
منتقل شده از درياي عمان به اصفهان، مناسب صنايع است، 
نه شرب، چراكه براي مصرف شرب نياز است تا اين آب به 
ميزان بيشتري تصفيه ش��ود كه خوب قاعدتاً هزينه هاي 

بيشتري را هم مي طلبد. «
در عين ح��ال، تجربه جن��گ ۱۲ روزه، نات��رازي و حتي 
خشكس��الي نش��ان داده كه صنايع بايد به سمت تأمين 
مس��تقل منابع حركت كنند؛ موضوعي كه اين پژوهشگر 
محيط زيست بدان اش��اره مي كند: »نبايد در بزنگاه هاي 
بحراني، صنايع چشم به دولت داشته باشند. بايد با استفاده 
از بازچرخاني آب، بهره گيري از پس��اب شهري و صنعتي، 
فناوري هاي كم مصرف، و تأمين انرژي از منابع تجديدپذير 
مثل خورشيد، خودكفا و پايدار شوند. اينها رفتارهايي است 
كه هم دوستداران محيط زيس��ت بر آن تأكيد دارند و هم 
تضمين كننده حيات و پايداري  در بزنگاه هاست كه ما را از 

تنش دور مي كند.«

 لزوم مقابله با فرونشست با نگاه همه جانبه 
اما يكي از كليدي ترين بخش ها براي تضمين آينده  پايدار 
اصفهان، رسيدگي جدي به پديده  فرونشست زمين است؛ 
بحراني كه ريشه در افت س��طح آب هاي زيرزميني دارد و 
تنها با بازگشت آب به رودخانه درمان نمي شود. دكتر علي 
بيت اللهي، دبير كارگروه ملي مخاطرات كشور در گفت وگو با 
»جوان« بر اين باور است كه حل بحران فرونشست، نيازمند 
مجموعه اي از اقدامات منسجم و سياست هاي كلان است، 
نه صرفاً انتقال آب از مناطق دوردس��ت: »در مسئله آب، 
سطح آسيب پذيري شهرها از ساير زيرساخت ها مثل برق و 
گاز بيشتر است. زندگي بدون گاز يا برق قابل تحمل است، 
هر چند با دش��واري، اما زيس��تن بدون آب اساساً ممكن 
نيست. وابسته كردن شهرها و صنايع به خطوط انتقال بسيار 
طولاني، كه از دريا تا كوير كشيده مي شود، نوعي ريسك 

زيرساختي ايجاد مي كند كه بايد به آن حساس بود.«
به گفته دكتر بيت اللهي وابستگي شديد جمعيت و صنعت 
به يك منبع ناپايدار، مي تواند در بلندمدت منجر به توسعه 
نامتعادل ش��ود؛ خصوصاً اگر زيرس��اخت هاي انتقال در 
مع��رض مخاطرات طبيعي ي��ا بحران هاي ديگر باش��ند: 
»وقتي منابعي مثل آب، برق و گاز ب��ه يك منطقه اضافه 
مي شود، جمعيت پذيري آن منطقه هم بيشتر مي شود، اما 

ظرفيت هاي زيست محيطي شهرهايي مانند تهران، اصفهان 
يا مشهد محدود است. نبايد تصور كنيم صرف انتقال آب، 
تمام مشكلات را حل خواهد كرد. اين خود ممكن است به 
رشد جمعيت و در نتيجه فشار بيشتر بر منابع منجر شود و 

بايد دقت كنيم.«
از نگاه او، به جاي ايجاد وابستگي بيشتر به خطوط انتقال 
از دريا، بهتر است صنايع پرمصرف آب به سمت سواحل 
جنوبي هدايت ش��وند؛ منطقه اي كه به منابع آبي پايدار 
نزديك تر است و هزينه هاي انرژي و تعميرات شبكه انتقال 
را نيز كاهش مي دهد: »ايجاد زيرساخت براي انتقال آب 
از فاصله چندصد كيلومتري، آن هم با پمپاژ گسترده، هم 
از نظر اقتصادي و هم زيس��ت محيطي مق��رون به صرفه 
نيس��ت. اگر برنامه ريزي به صورت منطقه اي و معقولانه 
انجام شود، مي توان صنايع آب بر را در مكان هايي مستقر 
كرد كه در خود منابع داشته باش��ند، نه اينكه به انتقال 

متكي باشند.«
درباره نقش اي��ن پروژه در كاهش فرونشس��ت نيز، دكتر 
بيت اللهي دي��دگاه محتاطان��ه اي دارد. او معتقد اس��ت 
فرونشس��ت اصفهان به دلايل پيچيده تري وابسته است 
و به تنهايي با يك خ��ط لوله انتقال آب نمي ت��وان انتظار 
حل كامل آن را داشت: »حل مسئله فرونشست، نيازمند 

مجموع��ه اي از اقدام��ات، از جمله مديريت س��فره هاي 
زيرزميني، اصلاح الگوي مصرف، تغييرات در كش��اورزي 
و ساماندهي برداشت هاي غيرمجاز است. اينها بحث هايي 

چندوجهي هستند كه فراتر از انتقال آب قرار مي گيرند.«
به گفته او، مسير نجات از بحران آب و فرونشست، تنها با يك 
پروژه فني ممكن نيست، بلكه نياز به بازانديشي گسترده در 

الگوهاي توسعه و مديريت منابع دارد. 
 از نشاط اجتماعي تا مسئوليت جمعي

در كنار هش��دارهاي داده ش��د از س��وي كارشناس��ان و 
متخصصان، نياز اس��ت تا مصرف در حوزه هاي كشاورزي 
و خانگي نيز با نگاه صرفه جويانه و اصلاح شده همراه شود. 
همزمان بايد در بالادست زاينده رود برداشت هاي غيرمجاز 
براي باغاتي كه سودش��ان ب��ه صادركننده مي رس��د نيز 
محدود شود. آن وقت مي توان انتظار داشت كه اصفهان و 

زاينده رودش نجات پيدا كنند. 
بدون شك در پس تمام چالش هاي فني و مديريتي پروژه 
انتقال آب، يك حقيقت غيرقابل ان��كار وجود دارد؛ اينكه 
زاينده رود براي مردم اصفهان تنها يك رودخانه نيست، بلكه 
نمادي از زندگي، خاطره و روح جمعي آنهاست. جاري شدن 
آب در آن، حتي به  صورت محدود هم، اثري قابل توجه بر 
روحيه  ساكنان اين ش��هر دارد؛ تأثيري كه با هيچ هزينه  

فايده اي قابل اندازه گيري نيست. 
وقتي آب در بس��تر رودخانه جريان پي��دا مي كند، نه تنها 
زمين را زنده مي كند، بلكه زندگي مردم را نيز تحت تأثير 
قرار مي دهد و خاطرات، تعلق خاطر، نشاط شهري و حس 
پيوند با طبيعت دوباره زنده مي شود. بي ترديد اما اين احياي 
نشاط اجتماعي نبايد باري بر دوش طبيعت باشد، بلكه بايد 
اين شور و سرزندگي، بر پايه  راه حلي پايدار بنا شود؛ راه حلي 
كه حاصل مديريت هوشمند، صرفه جويي، بازچرخاني آب 
و احترام به ظرفيت هاي طبيعي باش��د؛ آبي كه هم اميد 
را جاري كند و هم دوام بي��اورد، بي آنكه بهايش، تخريب 

اكوسيستم باشد. 
پرواضح است كه بازگش��ت زاينده رود، اگر با فهم درست 
از ظرفيت هاي طبيعي و مسئوليت پذيري جمعي همراه 
باشد، نه تنها آب را به شهر بازمي گرداند، بلكه اميد به آينده 

را دوباره زنده مي سازد. 

آب رفتن شیر خشك در برهوت نقدینگي 
رئيس انجمن توليدكنندگان شير خشك: در حال حاضر از 5 واحد توليد شيرخشك در كشور، تنها 2 واحد امكان توليد تمام وقت داشته و 3 واحد ديگر به دليل مشكل نقدينگي امكان توليد با تمام ظرفيت را ندارند

سرپرست فرآورده هاي طبيعي، سنتي، مكمل و شير خشك سازمان غذا و دارو: سهميه ماهانه شير خشك نوزادان محفوظ است و توزيع عادلانه بر اساس كد ملي و سن نوزاد انجام مي شود

زهرا چيذري 
  گزارش یک 

مهسا گربندي
   گزارش 2


